



岩矿测试

ROCK AND MINERAL ANALYSIS

中文核心期刊

[首页](#) | [期刊简介](#) | [编委会和专委会](#) | [在线投稿](#) | [写作要求](#) | [过刊浏览](#) | [征订启事](#) | [广告合作](#) | [联系我们](#) | [主办单位](#)

文章摘要

刘向磊, 文田耀, 孙文军, 姚维利, 王腾飞, 吴俊文. 聚氨酯泡塑富集硫脲解脱-石墨炉原子吸收光谱法测定地质样品中金铂[J]. 岩矿测试, 2013, 32(4): 576~580

聚氨酯泡塑富集硫脲解脱-石墨炉原子吸收光谱法测定地质样品中金铂

[下载全文](#) [查看/发表评论](#) [下载PDF阅读器](#)

Determination of Au and Pt in Geological Samples by Graphite Furnace Atomic Absorption Spectrometry with Concentrate and Extraction by Foam Plastics and Thiourea

投稿时间: 2012-11-06 最后修改时间: 2013-01-31

DOI:

中文关键词: [地质样品](#) [金](#) [铂](#) [泡塑富集](#) [石墨炉原子吸收光谱法](#)

英文关键词: [geological samples](#) [Au](#) [Pt](#) [foam plastics enrichment](#) [Graphite Furnace Atomic Absorption Spectrometry](#)

基金项目:

作者	单位
刘向磊	河南省地矿局第一地质矿产调查院, 河南 洛阳 471023
文田耀	河南省地矿局第一地质矿产调查院, 河南 洛阳 471023
孙文军	河南省地矿局第一地质矿产调查院, 河南 洛阳 471023
姚维利	河南省地矿局第一地质矿产调查院, 河南 洛阳 471023
王腾飞	河南省地矿局第一地质矿产调查院, 河南 洛阳 471023
吴俊文	河南省地矿局第一地质矿产调查院, 河南 洛阳 471023

摘要点击次数: 396

全文下载次数: 935

中文摘要:

泡沫塑料常用于富集常规地质样品中的铂族元素, 而富集后往往用高温灰化法解脱, 此法操作繁琐, 温度过高易使铂配合物分解为王水难以提取的不溶性残渣, 导致测试结果不稳定、效率低; 单独使用20 g/L硫脲溶液解脱, 测试结果的重现性差。本文对此方法进行改进, 采用50%王水封闭溶解试样, 氯化亚锡还原, 聚氨酯泡塑富集, 20 g/L硫脲-20%盐酸溶液解脱, 石墨炉原子吸收光谱法测定金和铂。在盐酸-氯化亚锡体系中, 吸附温度为20℃, 振荡时间为30 min时, 金和铂的回收率均在95%以上, 金和铂的检出限分别为0.23 ng/g和0.39 ng/g, 精密度(RSD, $n=10$)分别为1.8%~10.3%和1.3%~13.3%。经国家一级标准物质验证, 测定值和标准值基本相符。该方法泡塑解脱时无需高温灰化, 用王水多次提取, 在100℃沸水浴中即可一次完成, 样品处理快捷。与高温灰化法相比, 提取温度大为降低, 分析流程简单, 显著提高了单次测样量, 且干扰小、空白值低, 可以满足除王水难溶的铂矿种外大部分地质样品快速测定的需要。

英文摘要:

Extraction by foam plastics is a common method to determine platinum group elements (PGEs) for most geological samples, however, the high temperature ashing method conducted to release Au and Pt, has complex processing. According to the insoluble residues for Pt in aqua regia, produced by the high temperature ashing method, the analysis results are unstable and produce low recovery rates. The unsatisfactory duplicate results were yielded by the sole use of 20 g/L thiourea as the elution solution. In this paper, this method was improved by decomposing the samples in 50% aqua regia in a closed system, reduced by SnCl₂ and concentrated by foam plastics then eluted by 20 g/L thiourea solution-20% hydrochloric acid. Au and Pt were continuously determined by Graphite Furnace Atomic Absorption Spectrometry. The adsorption efficiency was stable under the oscillation time and the absorption temperature of 30 min and 20°C, respectively. The recovery rates of Au and Pt were both greater than 95%. The detection limits of the Au and Pt were 0.23 ng/g and 0.39 ng/g with RSD of 1.8%-10.3% and 1.3%-13.3% (n=10), respectively. The method has been verified by determination of national first grade standard material with satisfactory results. The extraction of foam plastics avoided the high-temperature ashing by being extracted several times with aqua regia and one time in 100°C water bath which greatly simplified the chemical procedure. Compared with high-temperature ashing, the extraction temperature was greatly reduced, the analysis process was simple and the number of samples was significantly increased for each batch with less interferences and low blanks. The improved method met the needs of various testing of geological samples except for the insoluble Pt minerals by aqua regia.

主管单位：中国科学技术协会

主办单位：中国地质学会岩矿测试专业委员会
国家地质实验测试中心

版权所有《岩矿测试》编辑部

通讯地址：北京市西城区百万庄大街26号

E-mail: ykcs_zazhi@163.com; ykcs_zazhi@sina.com

京ICP备05032737号-2

技术支持：北京勤云科技发展有限公司

邮 编：100037

电 话：010-68999562 68999563

传 真：010-68999563